



Rare Resources and Environmental Crises: Notes on the Aït Unzâr Pastoralists in South-Eastern Morocco

Casciarri, B.*

Institut für Völkerkunde der Universität zu Köln

* barbara.casciarri@libertysurf.fr

RESUME: L'article est un rapport préliminaire (2000-2001) d'une recherche en cours sur les nomades Ait Unzâr du Sud-Est Marocain. Après un cadre socio-historique de ce groupe saharien appartenant à la confédération berbérophone des Ait Atta, on y analyse leur rapport étroit avec les agriculteurs de la Vallée du Dra, notamment la population sédentaire de Tiraf. Dans cette phase de crise des ressources environnementales et de changement économique rapide les Ait Unzâr semblent s'adapter au nouveau contexte principalement par trois stratégies: la flexibilité du groupe domestique, le maintien d'une 'identité tribale', le changement des formes de division du travail.

ABSTRACT: The article is a preliminary report (2000-2001) of an ongoing research among the Ait Unzâr of South-Eastern Morocco. After a sketch of the social and historical framework of this Saharan group belonging to the Berber Ait Atta confederation, it is analysed their strong relationship with Drâa Valley farmers, mainly the settled population of Tiraf. In a phase of environmental crisis and rapid economic change, the Ait Unzâr seem to adapt to this new context mainly through three strategies: the domestic unit flexibility, the maintain of a 'tribal identity' and the changes in the division of labour.